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Na bratislavský Filmový chodník slávy nedávno vložili pamätnú dlaždicu s jej menom. 
Legendárna herečka je stále členkou našej prvej scény - na jej doskách prežila 
neuveriteľných 63 rokov.

So závideniahodnou energiou hrala v tejto sezóne v Tajovského Ženskom zákone írečitou 
záhoráčtinou postavu Dory a vo vaudeville Georgesa Feydeaua Chrobák v hlave postavu 
Olympie. Predstaviteľku slávnej Maríny sme navštívili v Piešťanoch, kam chodí vyše 
štyridsať rokov - vždy počas divadelných prázdnin - pookriať na tele i na duši. Patrí medzi 
ľudí, ktorí si nedajú len tak ľahko pokaziť dobrú náladu. Bol pochmúrny, upršaný deň, ale u 
nej svietilo slnko. Bolo to tak aj pri našom rozhovore. Večne usmiata, energická a občas 
šokujúco úprimná členka Činohry Slovenského národného divadla Mária Kráľovičová.

Väčšinu svojho života ste prežili v Bratislave na výslní našej poprednej divadelnej scény.
Čo vás stále púta k záhoráčtine a Záhoriu, kam sa rada vraciate?
Rodina, rodisko, rodná dedina, rodný kraj zanechá v každom človeku nezmazateľnú stopu v 
živote. Narodila som sa v úžasnom prostredí a medzi skvelými, jednoduchými ľuďmi som 
prežívala svoje detstvo až do pätnástich rokov - na to sa predsa nedá zabudnúť. Vždy 
hovorím, že na Záhorí, v dedine Čáry som prežívala svoju červenú knižnicu. Bola som 
najstaršia spomedzi piatich detí, rodičia tvrdo pracovali, a preto ma viac vychovávala babička.
Čítavala mi zo svätovojtešských kalendárov a keď som sa sama naučila čítať, potom som jej, 
naopak, zasa čítala ja.

Nachádzate s odstupom času vo svojom detstve nejaké stopy, alebo sklony, ktoré 
predurčovali vašu profesionálnu dráhu?
V škole som rada recitovala, rada som sa obliekala do nášho kroja a závidela som chlapcom, 
že môžu miništrovať v kostole, že majú na sebe pekné obradné rúcha. Keď mi stará mama 
spievala o svätej Helene alebo svätej Anne, túžila som byť krásna a mať krásne šaty ako tieto 
sväté panie na obrázkoch. Ale mamičke som sa nepáčila, bola som chudá, veď viete, na 
dedine je človek vtedy k svetu súci, keď je „pjekný tustý". Aj neskôr som počúvala: „Jéj, 
Maryško, no co, jak si nájdeš dobrého muža, keď si taká chudá - musíš být pjekná tustá jak 
sviňa" (smiech). Nuž, nepáčila som sa, kostolná sukňa na mne visela, nechcela mi držať na 
bokoch a mamka vtedy hovorila: „Takú hanbu mi Marko robíš, ty sukne ti tuším zatučem 
hrebíkama."

Ako sa vyvíjal váš život v povojnových rokoch, keď ste ako pätnásťročná odišli z domu?
Musela som sa od pätnástich rokov starať sama o seba. Odišla som vlakom do Bratislavy, 
vystúpila na štácii a prišla k baráku oproti domu, kde je teraz Nová scéna. Tam bolo napísané,
že prijmú učnice na kaderníctvo. Povedala som si: To bude pre mňa dobré zamestnanie, 
kulmovať pekné dámy. Nevydržala som tam dlho, lebo mi dali do ruky metlu a pár mesiacov 
som len „chupy" zametala. Naštvalo ma to, išla som o ulicu ďalej na Schöndorfskú ulicu, tam 
bol obchod s prostějovskými odevmi. Páčili sa mi tie krásne kostýmy, ktoré by som si nikdy 
nemohla kúpiť, a to rozhodlo - vošla som dnu a prijali ma.



Pravdepodobne ste si tie krásne kostýmy chceli aj vyskúšať...
Pravdaže, v tom obchode som si vyskúšala všetky kabátiky a šaty.

Z dediny pri Šaštíne bolo do hlavného mesta dosť ďaleko. Bývali ste v Bratislave?
Ale kdeže, denne som vstávala o štvrtej a tri roky dochádzala do „Kútú pješky" a potom 
vlakom do Bratislavy.

Bavilo vás zamestnanie predavačky?
Nie nadlho. Šaty, ktoré si paničky skúšali, bolo treba dávať späť, hore na vešiaky dlhými 
palicami a z toho ma boleli ruky. Raz sme sa s kamarátkami zatúlali pred Liga pasáž a tam 
oproti bola budova Kartonážneho a papiernickeho priemyslu, kde prijímali úradníčky. Vtedy 
chodili úradníci s glotovými rukávmi a mne sa to páčilo. Išli sme dnu a pýtali sa nás, či 
ovládame tesnopis. Nikdy som nepovedala, že niečo neviem, a tak som prikývla, že áno, lebo 
veď som z meštianky vedela tesnopisom napísať svoje celé meno. Dostali sme ceruzky, 
sekretárka nám niečo diktovala a ja som opakovala po sebe v rôznych kombináciách: Má-ria 
Krá-ľovičová, ria-Krá-ľovičová, Má-ria... Šéf si vzal do ruky môj text, zrejme nemal ani 
šajnu, čo som napísala, lebo pokýval hlavou na znak súhlasu. Bola som prijatá. Vhupla som 
do ďalšieho zamestnania ako v tom vtipe: „Slečna, viete hrať na klavíri? Možno viem, ale ešte
som to nikdy neskúšala."

Zdá sa, že ste sa životom prebíjali dosť veselo, napriek tomu, že bola vojna.
V mladosti sa všetko ľahšie znáša, prídelový systém potravín aj letecké poplachy a skrývanie 
sa v tuneli pod Bratislavským hradom počas bombardovania Apolky. To všetko prehrmelo 
rýchlo ako vo filme.

Ako ste sa vyzliekli z glotových rukávov a nastúpili novú celoživotnú rolu?
Moja teta bola uvádzačkou v divadle, občas ma tajne vzala na predstavenie a posadila ma do 
Tisovej prezidentskej lóže, ktorá bývala často prázdna. Tak som ja, dievča z Čárov, 
spoznávala svet veľkého divadla. Po vojne som čítala v novinách, že sa možno prihlásiť na 
prijímacie skúšky do divadla. Nezaváhala som, pripravila som si báseň Maše Haľamovej a 
humorný výstup v záhoráčtine. Div sa svete - prijali ma a poslali hrať divadlo do Martina. V 
Martine som sa naučila hovoriť spisovne zásluhou úžasného profesora Štefana Krčméryho, 
ktorý ma vodil po Martinskom cintoríne. Volal ma Marínou a toto pomenovanie mi zostalo, aj
keď Sládkovičovu Marínu som hrala v inscenovanom pásme až neskôr. Martin bola moja 
Sorbona, všeličo som sa tu naučila, za dve sezóny v divadle som odohrala štrnásť veľkých 
postáv v Čechovovi, Rollandovi, Shakespearovi...

Ako ste sa teda neskôr dostali do Slovenského národného divadla?
Kritici písali, že som talentovaná, a tak som si povedala: „Marko, keď to chceš robiť, musíš sa
vzdelávať." Prvého septembra 1947 som sa prihlásila na Konzervatórium v Bratislave a 
prvého januára 1948 ma angažovalo Národné divadlo. Zároveň som študovala, aj hrala.

Boli ste dobrá, žiadaná herečka a, navyše, slobodná. Mali ste veľa obdivovateľov?
Nebola som pekná a už vôbec nie ako Barbie, to nie. Obdivovateľov som mala, to je pravda, 
ale zaujímavé je, že som sa nekamarátila s hercami - mojou spoločnosťou boli skôr 
spisovatelia, novinári, výtvarníci. Jedinou výnimkou medzi hercami bol Ctibor Filčík, ktorý 
bol mojou prvou láskou, ale nechala som ho kvôli Mirovi Procházkovi.

Je známe, že básnik, spisovateľ, publicista a jazykový fenomén Miro Procházka sa stal 
vaším celoživotným partnerom. Bola to znova šťastná náhoda, ktorá vás dala dokopy?



To je vlastne taký malý príbeh. V Redute sa mal konať herecký ples, na ktorý som chcela ísť s
Filčíkom, ale on povedal: „Nie Marína, aj tak máš večer predstavenie a na plesy sa v živote 
ešte nachodíš. Pôjdeme inokedy." Keď som mala po predstavení, hrali sme Školu žien, Vilo 
Záborský s Betou Poničankou hovorili: „Poďme sa pozrieť, ako tí naši trsajú." Prišli sme do 
Reduty do lóže a čo nevidím - Ctiborko Filčík tancuje so ženou literárneho kritika Michala 
Považana. Povedala som si - no počkaj! O týždeň v sobotu, v rámci hesla bližšie k masám, 
mal byť ples pracujúcich v medicíne a Cvernovke. Ctibor prišiel za mnou, že teda pôjdeme 
spolu na ten ples, ale ja som povedala: „Nie, s tebou nepôjdem." Zavolala som mame do 
Čárov, aby si zobrala svadobné šaty, že pôjde so mnou na ples ako môj sprievod. Na vlastné 
plesové šaty som nemala, kdeže, všetko bolo na lístky, tak som si od našej garderobiérky 
vypožičala divadelný kostým Sládkovičovej Maríny, ktorý navrhli maliari Ján Mudroch a 
Dezider Milly. Boli to krásne impozantné šaty, pripomínajúce viac mondénnu francúzsku 
dámu ako ospevovanú slovenskú devu.

Už je to jasné - Miro Procházka si vás na tom plese všimol a požiadal vás o tanec. Alebo 
to bolo inak?
Približne tak. Prišiel po mňa oblečený vo fraku a spýtal sa: „Vy ste slečna Kráľovičová?" 
Povedala som: „Nie, ja som robotníčka z Cvernovky, len sa na Kráľovičovú podobám a 
požičala som si od nej šaty."

Uveril vám?
Uveril a požiadal ma, či ma môže odviesť k svojej partii, kde sedel spolu s Jurajom 
Špitzerom, Leopoldom Laholom a Ferom Kudláčom. Keď sme prišli k ich stolu Procházka 
povedal: „Chlapci, vyhral som, táto slečna nie je Kráľovičová!" Najviac sa tomu smial 
Kudláč, ktorý bol mojím režisérom v Martine, lebo bolo jasné, že pán Procházka stávku 
prehral. Trochu ma to urazilo, že ja básnika Procházku poznám a on mňa nie, hoci hrávam 
veľké úlohy v Národnom divadle. Tak sme sa spoznali a vydržalo nám to 56 rokov, ak rátam 
čas, odkedy som sa s ním prvýkrát vyspala (smiech).

???
Podľa dnešného metra je smiešne len to, že dlho trvalo, kým ma dostal.

V Slovenskom národnom divadle ste hrali možno všetky slávne postavy domácej a 
svetovej drámy: Sládkovičovu Marínu, Hviezdoslavovu Salomé, Shakespearovu Oféliu a
Júliu, Moliérovu Anežku, ďalej Svätú Janu, George Sandovú, Manon Lescautovú atď., 
atď. Jestvujú veľké postavy, ktoré ste ešte nehrali?
Pravdaže existujú. Nehrala som a už si ani nezahrám Ibsenovu Noru a Tolstého Annu 
Kareninovú. Človek nemôže stihnúť všetko.

Nezabudnuteľnou postavou bola vaša Salomé z Hviezdoslavovej hry Herodes a 
Herodias, ktorou sa v roku 1955 otvárala nová budova SND - Divadlo P. O. 
Hviezdoslava. Kritiku aj obecenstvo zrejme nadchol nielen váš výkon, ale aj to, čo ste už 
raz kdesi označili ako váš prvý a posledný striptíz na javisku. Čo sa vám vtedy 
prihodilo?
Bol to vôbec prvý striptíz, a to ešte pri otvorení nového divadla. Inak, kostým Salomé robil 
cudný a charakterný človek Karol Zachar zo zafarbeného padákového hodvábu, ktorý ma pri 
tom hriešnom tanci vlastne viac zahaľoval ako odhaľoval. Na predstavení všetko išlo 
normálne až do chvíle, keď som mala vbehnúť na javisko a zatancovať tanec, na ktorý čakali 
zvedaví diváci v hľadisku vrátane vysokej štátnej reprezentácie. Pýtam sa garderobiérky: 
„Vierka, kde je kostým? Pred chvíľou tu visel - niet ho." Viseli tam len gorálky. Bol najvyšší 



čas niečo urobiť, pretože opona sa nemohla zatiahnuť len preto, že Kráľovičová nemá 
kostým. Bol by to škandál. V tom strese, tak ako som bola v gaťkách a podprsenke, rýchlo mi 
hodili na krk nejaké „cingrlátka", podobné aké bývajú v holičstvách a vybehla som na scénu. 
Neviem, ako som dohrala, hovorili, že som mala obrovský úspech a niektoré kolegyne ma 
podozrievali, že som to urobila naschvál, že som chcela tancovať holá. Pre mňa to však bol 
zlý sen, z ktorého som sa nevedela pol roka spamätať. Kostým sa po predstavení našiel na 
piatom poschodí. Odvtedy si hovorím, že nič horšie sa mi na javisku už nemôže stať...

Poznali ste sa s viacerými slávnymi osobnosťami svetového divadelného umenia, ako 
boli dramatik Alexej Arbuzov, herec a režisér Oleg Tabakov, ktorí vám skladali poklony
a veľmi pochvalne sa vyjadrovali o vašom herectve. Stretli ste sa aj s legendami 
francúzskeho divadla a filmu, s Gérardom Philipom a Jeanom Maraisom. Ako ste sa 
vlastne v tom čase dostali do zákulisia Théâtre de Paris?
S Mirom Procházkom, ktorý bol svetobežníkom a ovládal desať rečí, som sa dostala všade. 
Gerard Philipe hral svojho času v Bratislave Corneillovho Cida, takže stretnúť sa s ním nebol 
problém, a s Jeanom Maraisom som sa stretla v Paríži v jeho šatni pred predstavením, keď 
hral Pekelníka. Jean Marais nás chcel niečím ponúknuť, zavolal garderobiéra, aby priniesol 
koňak, a keď počul jeho zápornú odpoveď, že koňak v bufete nemajú, spýtal sa nás: „No 
povedzte, mohlo by sa vám toto stať v Bratislave, aby ste nemali pred predstavením koňak?"

Neboli ste len divadelnou herečkou, ale aj prvou slovenskou televíznou hviezdou, aj keď 
sa vtedy slovo hviezda ešte v televízii neskloňovalo ako dnes...
Z Prahy prišiel talentovaný režisér, Slovák Jano Roháč a ponúkol mi scenár so slovami: „Pani
Kráľovičová, chcete byť prvou televíznou herečkou?" A tak som hrala vôbec v prvej 
televíznej inscenácii Dovidenia, Lucien, ktorá sa vysielala naživo ako celý program v 
začiatkoch televízie.

Hovoríte o všetkom s takou ľahkosťou, hoci hrať v divadle a pred kamerami bol iste 
rozdiel. Nemali ste obavu pustiť sa do neznámych vecí, akou bola aj televízia?
My sme z toho tunela v povojnových rokoch vyliezli oveľa skôr ako teraz za vyše dvadsať 
rokov po revolúcii. Do Bratislavy sme vtedy prišli odvšadiaľ, z hôr, dolín, dedín a miest a 
pustili sme sa s vervou do práce, do literatúry, divadla, umenia - objavovali sme svet. Aj 
televíziu. Boli sme v pravom zmysle slova slnečná generácia.

Hovorili ste, že ste mali bližšie k spisovateľom a výtvarníkom ako k hercom. Vtedy bola 
tradícia umeleckých, literárnych a divadelných klubov. Kde a s kým ste sa stretávali?
Kde prišlo, vo všetkých bratislavských krčmách a vo všetkých kluboch, najmä v Štefánke. 
Stretávali sme sa aj u nás doma. Poznala som sa s veľkými ľuďmi, o ktorých som sa predtým 
učila v škole, so spisovateľmi a básnikmi: s Ivanom Kraskom, Ľudom Ondrejovom, Rudom 
Fabrym, Jánom Smrekom, Lacom Novomeským, Vladom Mináčom, Zuzkou Zguriškou, 
Mašou Haľamovou, Hanou Zelinovou aj Vítězslavom Nezvalom. Doma mám obrazy od 
Janka Alexyho, bratov Hložníkovcov, Laca Čemického, Jána Želibského, Vila Kellenbergera 
a iných ako dôkazy nášho priateľstva. Boli sme ako jedna rodina.

Napriek tomu, že ste boli jedna veľká rodina, z pozície socialistického realizmu začali do
neobyčajne úspešnej Budského inscenácie zapárať niektorí kritici a Marína bola 
čoskoro nežiaduca. Čo na nej prekážalo vtedajšiemu straníckemu vedeniu?
Vtedy bola ideálom pracujúca žena, úderníčka, bojovníčka za krajšiu budúcnosť a Marína 
bola podľa nich len akási poetická chiméra, romantická hrdinka, a to bolo neprijateľné. 
Predstavenie nakoniec stiahli.



Život sa zmenil. Ak boli vtedy obmedzenia a obmedzovania, dnes sa môže všetko. 
Napriek tomu možno hovoriť o zlatej ére slovenského divadla. Hrala vynikajúca 
herecká generácia, v repertoároch divadiel sa hrala svetová klasika aj moderná svetová 
dráma. Dnes sa však hovorí len o tom, čo sa nesmelo. Ako to vlastne bolo?
Kultúra, literatúra aj divadlo boli pod dohľadom, ale hrali sme všetko: Arthura Millera, 
Harolda Pitnera, Tennessee Williamsa, Jeana-Paula Sartra. Pravdaže, niekedy sa našiel v 
divadle zlý človek, ktorý aj v Shakespearovi našiel „závadnú" vetu a utekal s tým k ministrovi
Válkovi, ktorý to musel riešiť.

Dnes sa aj Shakespeare komercializuje. Nie je vám ľúto tých čias, keď ste hrávali v 
legendárnych televíznych pondelkoch a v divadle s takými vynikajúcimi osobnosťami 
ako boli Viliam Záborský, Július Pántik, Ctibor Filčík, Karol Machata, Hana 
Meličková, Mária Bancíková či Eva Kristinová? 
Čo sa dá robiť, moji bývalí skvelí kolegovia už nehrajú, na scéne som zostala sama ako 
posledný mohykán. Ale myslím si, že máme aj dnes talentovaných mladých hercov, aj keď im
to televízne seriálové herectvo neprospieva. Osobne neznášam v divadle aj na obrazovke 
vulgarizmy.

Čítate bulvár?
Nečítam. Niekedy ma ľudia na bulvár upozorňujú a pohoršujú sa nad rôznymi klebetami - aj o
mne samej. Ale ja sa ich vždy opýtam: A načo to kupujete a čítate?

Nemáte pocit, že tradičné hodnoty upadajú, že sme sa ocitli dosť hlboko pod hranicou 
dobrého vkusu?
Mám ten pocit. Vytráca sa kontinuita overených hodnôt, akoby sme nemali nijakú históriu ani
kultúrnu minulosť. Veď si predstavte situáciu, ako mi spomínal Maťo Huba, že sa ho jeho 
žiak, budúci herec, spýtal: „Pán Huba, počul som, že ste z hereckej rodiny, je to pravda?" 
Nastupujúca herecká generácia nepozná Mikuláša Hubu a sólistku opery Máriu Kišoňovú-
Hubovú!

Čia je to chyba?
Rodiny, školy a prostredia, kde mládež vyrastá. Žiaľ, ovplyvňujú ho najmä peniaze a 
televízia, ale tie nikomu vedomosti a dobrý vkus do hláv nenalejú. Na všeličo sme zabudli, 
nespomenieme si na úžasné televízne inscenácie, ktoré pripravoval Daňo Michaeli s Ivanom 
Králikom. Neviem, kam smerujeme, ako to všetko diriguje ten Karajan nad nami, ktorý sa na 
nás už nemôže dívať. Blíži sa nová Sodoma a Gomora alebo nová Atlantída? Máme slobodu a
demokraciu, lenže každý si ju predstavuje inak. To je náš problém.

Žijeme v časoch globalizácie a nás tento fenomén zaskočil a zmutoval natoľko, že mnohí 
považujú pojmy ako národ či vlastenectvo za odsúdeniahodný anachronizmus a hanbia 
sa za to, že sú Slováci. Nemrzí vás to?
Ani neviem, čo mám k tomu povedať. Dnes sa podaktorí svetoobčania hanbia za náš štátny 
znak, za našu hymnu, za to, že sú Slováci, ale zaujímavé je, že sa nehanbia sami za seba. A 
mali by sa. Ja by som si svoju mamu nezamenila povedzme za pani Kennedyovú a moju 
slovenskú národnú príslušnosť za inú, povedzme americkú. A nehanbím sa ani za to, že som 
zo Záhoria.

Vraj ste záhoráckou richtárkou...
Áno, mám takú čestnú funkciu, som richtárkou bratislavských Záhorákov.



Sledujete politiku? Robia ju podľa vás správni ľudia, ktorí sa starajú o potreby ľudí, čo 
ich zvolili a nepremieňajú len moc na peniaze?
Politiku by mali robiť mysliaci, múdri ľudia aj intelektuáli a filozofi, nielen tí čo zbohatli a tí 
čo chcú zbohatnúť.

Keby ste mohli zopakovať svoj život, stali by ste sa opäť herečkou?
Som šťastný človek. Do kolísky mi u Kráľovičovcov vložili schopnosť rozlišovať dobro a zlo.
Keby som nebola herečka, asi by som sa stala mníškou.

Vážne?
Samozrejme, a poviem prečo. Narodila som sa v katolíckej rodine, chodila som každý prvý 
piatok na spoveď, spisovala som si hriechy. Kamarátky som sa pýtala: „Albíno, koľko máš 
zapísaných hriechov? Dvacetosem. Íha, ja enem dvacetpjet, musím si spomenut, co sem ešte 
vyvjedua." Spoveď je dobrá psychoanalýza. Od detstva som obdivovala mníšky. Boli 
čistučké, usmievavé, hovorili vždy ticho, nikdy nekričali, šírili pozitívnu energiu. Zdali sa mi 
šťastné. To ma fascinovalo. Doteraz si každý večer analyzujem prežitý deň, čo som robila, s 
kým som sa stretla, rozoberám, čo mi kto povedal a prečo sa na mňa tak čudne pozrel, či som 
ho neurazila.

Herečka a mníška - to je neporovnateľné poslanie. Vedeli by ste si predstaviť život v 
celibáte?
No a čo, veď keď už šesť rokov nežije môj muž, som vlastne v celibáte. Zvykla som si, aj keď
ma predtým celkom bavilo, keď mi muž vravieval - ty si moja viagra (smiech).

Nehovorili sme doteraz o poézii, ktorá bola, aj je popri divadle vašou druhou láskou. 
Staršej generácii sa vryl do pamäti váš svieži, nepatetický prednes Maríny. Nechýba 
vám v tlači, v rádiách a televízii poézia?
Chýba. Voľakedy bývali básne aj v novinách, nehovorím už o rozhlase a televízii. Recitovalo 
sa aj na vernisážach výstav. Dnes kurátor prečíta odborný text a zahrajú hudobníci, zaspievajú
speváci, ale básnikov akoby nebolo. Bez poézie nie je kultúra úplná a bez kultúry, ak ju 
vytlačíme niekam na perifériu, národ nemôže prežiť.

Vo svojich 84 rokoch stále hráte, robíte, čo máte rada, ste obdivuhodne vitálna. Máte 
toľko energie od Boha, alebo poznáte recept na plnohodnotný život?
Jednoducho sa stránim zla, mám rada ľudí, rada žijem. Chvalabohu, nemám väčšie fyzické 
problémy. Vlastne ma nikdy nič nebolelo, len duša ma sem-tam bolí a občas otlaky...


